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Zápis ze shromáždění sboru posuzovatelů holubů 

Školení posuzovatelů holubů, 12. - 13. 3. 2016, Pardubice – hotel TRIM 

 

Sobota 12. 3. 2016 

Zahájení v 10:00 hod.  

 

Program jednání: 

1). Zahájení a přivítání účastníku školení. 

2).  Volba návrhové komise. 

3).  Zpráva předsedy komise. 

4).  Zpráva předsedy ÚOK. 

5).  Vyhodnocení chyb a nedostatků při posuzovaní holubů evropským způsobem. 

6).  Školení plemen:  

a. Lektor: př. Petržílka - německý výstavní holub 

b. Lektor: př. Smetana - moravský morák 

c. Lektor: př. Gajda Ing. - benešovský holub 

7). Školení plemen holubů dle jednotlivých skupin: 

a. Lektoři: př. Otruba Ing., př. Šulák - texan, gigant, dragoun, mondén 

b. Lektoři:př. Smetana, př. Hrubá - jeptiška, česká lyska, tulský ohnivý 

c. Lektoři: př. Kristek, př. Brandejs - česká bagdeta, moravská bagdeta, štraser 

d. Lektoři: př. Holaň, př. Gaš - pomořanský voláč, slezský voláč lysý, 

moravský sedlatý voláč, slezský štítník  

8) Diskuse 

9) Usnesení shromáždění sboru posuzovatelů okrasných a užitkových holubů. 

10) Závěr 

 

Ad 1). Školení posuzovatelů zahájil předseda sboru posuzovatelů př. Jiří Holaň přivítáním 

přítomných. Členy sboru seznámil s programem školení, organizačními pokyny. Program 

školení byl většinou členů sboru schválen. 

 

Ad 2). Sbor posuzovatelů poté přistoupil k volbě návrhové komise, návrh z komise 

posuzovatelů byl vždy doplněn návrhem z pléna a komise byly zvoleny v následujícím 

složení: MVDr. Václav Ráček, Ing. Václav Krůta, Ing. Aleš Bukovský 

 

Ad 3). Zprávu předsedy komise posuzovatelů přednesl Jiří Holaň, v úvodu požádal sbor 

posuzovatelů k uctění památky zesnulých posuzovatelů minutou ticha, sbor posuzovatelů 

v roce 2015 opustili př.Cintl, př. Svatuška, př. Krejčí a př. Malec.  

Dále přivítal hosty ze Slovenska, předsedu ÚOK SZCH př. Kováčika a místopředsedu př. 

Bocka. Po delší době byla obnovena spolupráce se slovenskými posuzovateli, která bude jistě 
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ku prospěchu obou posuzovatelských sborů. Představil 6 uchazečů na přijímací pohovory na 

adepta posuzovatele. Př. Holaň podal zprávu o činnosti komise posuzovatelů za uplynulé 

období, zhodnotil práci s adepty a dále se věnoval tématu posuzování na výstavách. Vyzdvihl 

práci většiny posuzovatelů i fakt, že úroveň posuzování a vyplnění posuzovacích lístků má 

stoupající úroveň. Dále se tímto tématem, budeme věnovat v samostatném bodě školení. 

Vedení sboru také očekává větší aktivitu od mladších posuzovatelů, především v klubech, 

okresních odborných komisích a ve funkcích vzdělavatelů. Závěrem př. Holaň zmínil účast 

českých posuzovatelů na mezinárodním školení posuzovatelů v Saint Avold a na evropské 

výstavě v Métách. Mezinárodního školení se v září 2015 účastnili posuzovatelé Mgr. Veselý, 

MVDr. Ráček, Ing. Veltruský a př. Smetana. Školení bylo především věnováno přípravě na 

blížící se evropskou výstavu, byla představena francouzská plemena holubů a zajímavá 

diskuze proběhla při školení plemene Texan. Na EV v Métách posuzovali naši posuzovatelé 

ve složení př. Wieder, Mgr. Veselý, MVDr. Ráček a Ing. Slepička. Př. Holaň poděkoval těmto 

posuzovatelům za příkladnou reprezentaci posuzovatelského sboru a ocenil jejich 

posuzovatelský výkon na EV.  

Zprávu př. Holaně doplnil př. Smetana hodnocením přípravy adeptů na posuzovatele. 

V současné době je evidováno 10 adeptů, 2 ukončili činnost. Přístup jednotlivých adeptů 

k vlastnímu vzdělávání je značně rozdílný. Komise uspořádala školení pro adepty při výstavě 

v Bohdalově, školení se účastnilo pouze 1/3 adeptů. Na CV v Lysé nad Labem se adeptování 

účastnil pouze 1 adept! Za příkladný přístup k vlastnímu vzdělávání a aktivitě při adeptování 

zmínil př. Smetana dva adepty a to př. Matoušů a př. Pokorného.  

 

Ad 4). Zprávu předsedy ÚOK přednesl Pavel Wieder, ve své zprávě se věnoval zhodnocení 

EV v Métách. Návštěvníci měli možnost seznámit se se zcela jinou strukturou plemen holubů, 

než kterou vidíme v oblasti střední Evropy. Kladně hodnotil účast českých vystavovatelů, 

nicméně jako velkou slabinu naší expozice vidí především v nedostatečné přípravě holubů, 

čistotě a předvýstavní drezůře.  

Dále se zmínil o statusu mezinárodního posuzovatele, řada našich posuzovatelů tento status 

splňuje, komise posuzovatelů společně se sekretariátem připraví žádosti k udělení tohoto 

statusu. Ve své zprávě informoval o přípravě vzorníku pro nová plemena. 

Část své zprávy věnoval klubům, upozornil na termín otevřeného setkání klubů, které se 

uskuteční v Litovli 14.5. V závěru se zmínil o úrovni evropského způsobu posuzování na 

našich výstavách, konstatoval, že kvalita posouzení závisí především na osobě posuzovatele.  

 

Ad 5).  Další bod věnovaný vyhodnocení chyb a nedostatků při posuzování holubů byl 

rozdělen na dvě části. V úvodní části informoval př. Holaň posuzovatele o porušení 

svazových předpisů, zejména výstavního řádu na výstavě jihočeské pobočky Klubu chovatelů 

českého staváka dne 10. 1. 2016 v Písku. Holubi byli posouzeni bývalým bodovým způsobem 

za použití lístků, pro tento způsob. Posuzovatelé, kteří posuzovali tuto výstavu, nerazítkovali 

posuzovací lístek razítkem posuzovatele ani se nepodepsali. Jeden z hodnotitelů, který 

výstavu posuzoval, není ani členem sboru posuzovatelů, při posouzení používal razítko 

neexistujícího tzv. Holubářského spolku. Tyto skutečnosti zásadně poškozují posuzovatelský 

sbor a Klub chovatelů českého staváka by měl za tyto skutečnosti převzít odpovědnost.  

 Při hodnocení posuzovaní na CV v Lysé nad Labem 2015, zmínil př. Holaň nejčastější 

chyby při vyplňování oceňovacích lístků a zařazovaní do tříd. Příliš velké procento holubů je 

řazeno do třídy „velmi dobrý“ i když mnohdy kvalitou tito holubi patří do nižších tříd. Dále 

porovnal posouzení na CV a na speciální výstavě klubu velkých voláčů pomocí grafu, který 

ukazuje v případě speciální výstavy velkých voláčů rovnoměrnější rozdělení holubů do 

příslušných tříd.  

 



 V další části tohoto bodu se př. Smetana věnoval správnému vyplnění posuzovacích 

lístků. Většina posuzovatelů bez problémů zvládá evropský způsob posuzování a správné 

zařazení do tříd, nejčastější chyby se ovšem ukazují u vyplňování posuzovacích lístků, 

nepoužívání správného názvosloví, chybný počet doporučení a vad u jednotlivých tříd. 

Nicméně za 2 roky, kdy se posuzuje evropským způsobem, se úroveň vyplnění posuzovacích 

lístků lepší. V grafické prezentaci byly následně prezentovány konkrétní pochybení při 

vyplňování posuzovacích lístků, posouzení s nesprávným počtem předností a doporučení a 

chybné posouzení nepovolených úprav.  

Dále byli posuzovatelé upozorněni na změny velikostí kroužků u některých plemen, 

změny jsou prováděny na větší čísla kroužků. Barva očí u texanů není předmětem posuzování 

– dle italského vzorníku, který je určujícím standardem pro evropské země. U plemene gigant 

se objevují holubi s větším počtem ručních letek než 10, je třeba postupovat dle platné 

směrnice pro posuzování.  

 

Ad 6). Následovala teoretická část školení plemen holubů, které provedli následující lektoři: 

př. Petržílka - německý výstavní holub 

př. Smetana - moravský morák 

př. Gajda Ing. - benešovský holub 

 

Během teoretického školení probíhali současně pohovory nových adeptů.  

 

Ad 7). Po teoretické části byly posuzovatelé rozděleni do 4 skupin a absolvovali praktickou 

část školení s živými holuby.  

a. Lektoři: př. Otruba Ing., př. Šulák - texan, gigant, dragoun, mondén 

b. Lektoři: př. Smetana, př. Hrubá- jeptiška, česká lyska, tulský ohnivý, saská plemena 

c. Lektoři: př. Kristek, př. Brandejs - česká bagdeta, moravská bagdeta, štraser 

d. Lektoři: př. Holaň, př. Gaš - pomořanský voláč, slezský voláč lysý, moravský sedlatý voláč, 

slezský štítník 

 

Př. Smetana informoval sbor posuzovatelů o výsledku přijímacích pohovorů nových adeptů. 

Bylo přijato všech šest adeptů, jejich znalosti až na výjimky jsou na velmi dobré úrovni. 

 

- ing. Tomášek Jaroslav, Zdice; česká bagdeta, moravská bagdeta, slezský 

barevnohlávek 

- ing. Krupka Jaroslav, Břehy; česká bagdeta 

- Fiala Kamil, Chomutov; český stavák, moravský bělohlávek 

- Mácha Jan, České Budějovice; česká čejka, český bublák 

- Hradílek Pavel, Lipník nad Bečvou; americký výstavní, staroholandský kapucín, 

rakovnický kotrlák 

- Manda Dušan, Novosedly; hanácký voláč, moravská bagdeta 

Neděle 13. 3. 2016 

 

Od 8,00 hod – proběhla druhá část praktického školení z minulého dne.  

 

Ad 8). Následovala diskuze k celému průběhu školení: 

 

př. Bek: - poděkování ÚOK 



 - výhrady proti kritice akce „Přehlídka Písek“ - byla to show JČ pobočky klubu 

př. Holaň: - nesouhlas s tvrzením př. Beka, viz Úvodník katalogu akce  - jak je možné, že 

posuzoval hodnotitel za „Holubářský spolek“ 

další diskuzní příspěvky, které kriticky hodnotily akci v Písku, přednesly  přátelé  Petržílka a 

Baláž 

př. Chrastil: - ÚOK musí tuto akci řešit 

př. Krůta: - stejný přístup i k americkému způsobu hodnocení 

  - 80% posuzovatelů nový systém posuzování pochopilo 

př. Hrubý: - na speciální výstavě prácheňského káníka byla také vystavená nepovoleně 

upravená zvířata 

Ad 9).  

Usnesení z jednání shromáždění Sboru posuzovatelů holubů konané 

dne 12. – 13. března 2016 v Pardubicích. 

 

1. Schvaluje: 

a) Program schůze 

b) Volbu návrhové komise: Ráček, Krůta, Bukovský 

c) Vedoucí školících skupin jednotlivých plemen 

d) Přijetí vyjmenovaných adeptů na posuzovatele: ing. Krupka, ing. Tomášek, Fiala, 

Mácha, Hradílek, Manda 

e) Zkoušku na posuzovatele složil a novým členem posuzovatelského sboru se stal 

Ladislav Matoušů 

2. Bere na vědomí: 

a) Zprávu předsedy komise posuzovatelů 

b) Zprávu předsedy ÚOK 

c) Zprávu vedoucího adeptů o počtu a stavu adeptů k dnešnímu dni 

d) Zprávu o současném stavu posuzování evropským způsobem 

3. Doporučuje 

ÚOK důsledně vyšetřit a vyřešit případ posuzování neposuzovatelů svazu na výstavě 

pobočky Klubu českého staváka v Písku 9. - 10. 1. 2016 

4. Ukládá: 

a) Posuzovatelům vycházet z poznatků zprávy o současném stavu posuzování evropským 

způsobem a řídit se danými pravidly. 

b) Komisi posuzovatelů pokračovat ve vzdělávání posuzovatelů posuzováním evropským 

způsobem a jeho hodnocení. 


